

Referat for 4. møde i lokal Trepert Østersøen

Mødedato

13. juni 2025

Tid

13.00-17.00

Sted

TAMU-Vordingborg

Mødedeltagere: Allan Ambrosius Kristensen (Stevns), Flemming Petersen (Stevns), Niels Hav Hermansen (Næstved), Cathrine Riegels Gudbergson (Næstved), Tine Winther (Lolland), Martin Bruun (Lolland), Jakob Lysholdt (Guldborgsund), Thomas Spange Olsen (Faxe), Charlotte Rosenblad Ralund (Faxe), Martin Graff Jørgensen (Vordingborg), Diddi Thiemann (Vordingborg), Michael Kruse Løvendal (DN), Carsten Drejer (DN), Jens Ringsing (LF), Peter Rasmussen (LF), Jane Skov Lind (NST), Corbin Andrew Entz (Fællessekretariatet, Næstved), Birgitte Apel Jacobsen (Fællessekretariatet, Næstved).

Afbud: Annemette S. Johnsen (Guldborgsund)

Referent: Fællessekretariatet

Godkendelse af dagsorden og referat

Dagsorden blev godkendt.

Referatet fra seneste møde inklusivt bemærkninger blev godkendt med en mindre tilføjelse på det aktuelle møde fra DN.

Referatet udsendes igen med den ekstra tilføjelse.

Opdatering fra Fællessekretariatet

Fællessekretariatet orienterede om forskellige relevante emner, der enten tidligere er drøftet i treparten eller var efterspurgt på det seneste møde.

Status på jordopkøb og midlerne i den Grønne Arealfond

- Sekretariatet orienterede om, at der er begrænsede midler frigivet til strategisk jordkøb ifb. med forundersøgte projekter eller skitseprojekter.
- Projekter, der er givet realiseringstilsagn til, er der andre midler til jordkøb.
- Bemærkning om at midler i den Grønne Arealfond til strategisk jordkøb med fordel kan målrettes de delvandomplande med et særligt krævende indsatsbehov.
- Der var et ønske om, at fællessekretariatet og alle andre til de rette forummer fortsat udtrykker vigtigheden af, at der frigives flere midler til strategisk jordkøb, der kan anvendes til jordbytte og dermed sikre fremdriften i arealudtaget.

Status på kommunernes lodsejerkontakt

- Enighed om at alle lodsejere berørt af omlægningsplanen bør informeres inden vedtagelse af omlægningsplan i byrådene.
- Sekretariatet udarbejder skabelon til orienterende lodsejerbrev, som kommunerne kan vælge at udsende til alle lodsejere, hvis jord berøres af omlægningsplanen, inden principvedtagelsen i byrådet.

Status på Udtagningskonsulenterne og minivådområder i planen

- Orientering fra dialog med SEGES om en landsdækkende udmelding om at minivådområder først kan inddrages i omlægningsplanerne fra slutningen af 2025. Forsinkelsen skyldtes manglende kapacitet hos udtagningskonsulenterne til at behandle et højt antal ansøgninger til minivådområder og verificere deres tekniske egnethed på et niveau, hvor de kan indgå i den nuværende omlægningsplan.
- Det besluttedes, at sekretariatet udarbejder et skriv, som kan bruges i sagsfremstilling til at kommunikerer, at minivådområder kommer til at indgå i omlægningsplanen efter principvedtagelsen, selvom de ikke fremgår på nuværende tidspunkt.
- Der var enighed om, at det er vigtigt at signalere, at alle virkemidler er taget i brug og bruges der, hvor det giver bedst mening.
- Ønske om dialog mellem Fællessekretariatet og

udtagningskonsulenterne vedr. kommunikation ifb. med lodsejermøder og henvendelser.

Ønske om at Fællessekretariatet følger op på, hvorfor vandområdeplansprojekter ikke indgår i omlægningsplanen.

Bemærkning om at omlægningsplanen kan betragtes som et "budget", der viser velvillighed og så kommer arbejdet ude i virkeligheden bagefter.

Status på omlægningsplaner

Målopfyldelsen i delvandoplandene blev gennemgået og drøftet.

- Orientering om at målopfyldelsen for kvælstof i alle delvandoplande opnås med de indtegnede skitseprojekter. Der er bufferprojekter i de fleste delvandoplande.
- Orientering om at potentialet for lavbundsprojekter i alle delvandoplande i væsentlig grad opnås med de indtegnede skitseprojekter.

Status blev taget til efterretning

Ønske om at Fællessekretariatet følger op på, hvorvidt Fakse Bugt tildeles et øget indsatsmål på kvælstofreduktion i forbindelse med behandlingen af VP3.

Drøftelse af om naturprojekter skal medtages i den endelige omlægningsplan, der præsenteres for byrådene:

- Flere repræsentanter mente at naturprojekter skal indgå i planen, mens andre mente at det ikke er en god idé da lodsejerne allerede har meget at forholde sig til.
- Bemærkning om dilemma mellem at give lodsejerne klarhed om, hvad de kan forvente på deres arealer kontra at der foregår for mange initiativer på samme tid.
- Beslutning udskudt til næste møde.

Drøftelse af præsentation af omlægningsplan til godkendelse i den Lokale Trepert den 29. august

- Beslutning om at sekretariatet udarbejder et forklæde, der formidler og oversætter processen og metoden bag udarbejdelsen af omlægningsplanen samt udfolder overordnede detaljer om den kommende proces og arbejdet med skovrejsningsprojekter.
- Beslutning om at fremlæggelsen af skitseprojekterne i omlægningsplanen til repræsentanterne i den Lokale Trepert kan præsenteres på samme detaljeringsniveau som Sekretariatet benyttede på mødet.
- Ønske om målopfyldelsestale på kommuneniveau.
- Beslutning om at vurderingsparametre-skemaerne ikke skal forelægges hverken den Lokale Trepert til mødet i august eller anvendes i den efterfølgende politiske sagsfremstilling for

principvedtagelsen af omlægningsplanen.

- Skemaerne for vurderingsparametre kan blive aktuelle på et senere tidspunkt, når repræsentanterne vurderer, at de kan skabe værdi i processen. Projektledere må anvende skemaerne, hvis det fremmer deres projektarbejde.

Konklusion: Fællessekretariatet udsender 'forklæde' og fremlæggelse af omlægningsplanen til repræsentanterne med udgangen af mandag den 18. august.

Signaturprojekter og fondsmuligheder

Kort orientering om fondsmuligheder og indblik i processen fra idé til fondsstøtte.

- Orientering gav bl.a. indblik i at Den Danske Naturfond enten støtter additions til projekter eller projekter, der ikke kan opnå finansiering fra statslige ordninger.
- Forskellige ønsker i forhold til at arbejde med større, unikke projektforslag i den Lokale Trepert.
- Generel enighed om at kommunernes og naturstyrelsens projektledere skal drive processen og arbejdet med at sikre fondsmidler til projekter.
- Sekretariatet arbejder videre på hvordan den bedst kan understøtte kommunerne i denne proces.

Orientering blev taget til efterretning.

Skovrejsning i arealomlægningen

Kort orientering om den nye skovrejsningsordning og om det forventede arbejde med skov i treparten i efteråret og i det nye år.

- Generel interesse for en opstarts ekskursion til et etableret skovrejsningsprojekt med henblik på at skabe samme vidensfundament, som da treparten besøgte et vådområde i foråret.
- Opstart af opgaven med skov samt ekskursionen skal placeres efter kommunevalget og gerne efter nytår, da flere repræsentanter muligvis udskiftes og viden dermed kan gå tabt.
- Naturstyrelsen opfordrer kommunerne til samarbejde om bynær skov og produktionsskov.
- Ønske om at vide, hvorvidt lodsejere kan modtage hektarstøtte for skovrejsning.
- Ønske om på sigt at afklare definitionen på forskellene mellem klimaskov og naturlig tilgroning.

Orientering blev taget til efterretning.

Opmærksomhedspunkter

Kort orientering om statens arbejde med at løse udfordringerne på listen over barrierer i udtagningsindsatsen.

Den nuværende liste vedhæftes referatet og når den opdaterede liste kommer, sendes den ud til treparten.

Eventuelt

Til information deltager Fællessekretariatet sammen med Vordingborg kommune på Folkemøde Møn (<https://folkemoedemoen.dk/>)

Næste møde den 29. august kl.13.00-17.00

Forslag til punkter til dagsorden

- Procesplan for byrådsbeslutningen
- Lodsejerdialog. Status og fremadrettet proces.
- Kystvandråd i Rødsand og Bredningen – samarbejde mellem kystvandråd og lokal Trepert